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خبری

محرم و نذری پزون...
چند سالی است محرم که می 
بعضی خانه ها،  شود، جلوی 
آشپزخانه هیات  ها و مسجدها، 
نذری  که  دیگری  هرجای  یا 
می دهند، صف های طولانی 
مردم  و  شود  می  تشکیل 
برای  قابلمه،  بی  یا  قابلمه  با 
ساعت  نذری،  غذای  گرفتن 
ها انتظار می کشند! همه ما به برکت و اعجاز غذای تبرکی 
و نذری معتقدیم و لذت خوردن این طعام، از خوردن غذا 
در بهترین و لوکس ترین رستوران های دنیا برایمان بیشتر 
و دلچسب تر است؛ اما همین اعتقاد ما را بر آن می دارد 
که اندکی از این غذا همان خاصیتی که ما انتظارش را می 
کشیم دارد. قدیم ترها، مادر خانواده یک قاشق از غذای نذری 
را در وعده غذای خانواده می آمیخت تا همه از لذت و تاثیر 
غذای نذری بهره ببرند. آن زمان ها البته خبری از صف و 
دعوا و درگیری برای گرفتن نذری هم نبود. جوان های هر 
فامیل مامور بودند، غذای نذری یکی از خویشاوندان را که با 
کمک اقوام و دوستان طبخ و تهیه می شد، به دست تعدادی 
از همسایگانی که از »بوبرنگ« غذای نذری به هوس افتاده 
اند - به ویژه بچه ها و خانم های باردار- و سهم بیشتری را به 
دست افراد بی بضاعت محله برسانند. اینطوری شان انسانی 
همه حفظ می شد و غذای نذری به تساوی تقسیم می 
شد. بازگشت به آداب زیبای گذشته ای که دور هم نیست، 
کار ساده ای است اگر همه ما همت کنیم و دست از رفتار 
زننده ای که معلوم نیست از کجا وارد این فرهنگ بی سر و 

سامانمان شده، برداریم...

نماینده عالی دولت در استان البرز گفت: از 
بنیاد شهید و امور ایثارگران البرز انتظار می 
در  تخصصی  های  کارگروه  تشکیل  با  رود 
جهت ساماندهی گلزار شهدای امامزاده محمد 
)ع( و حل مشکلات ایثارگران با بیمارستان ها 
نسبت به اقدام در این موارد با اهتمام ویژه 

ای وارد شود.

به گزارش »دنیای هوادار«، عزیزالله شهبازی 
در جلسه شورای ترویج و توسعه فرهنگ ایثار 
و شهادت که روز گذشته در حوزه استاندار 
برگزار شد، ضمن تسلیت ایام عزاداری امام 
راستای  در  باید  اینکه  بیان  با  )ع(  حسین 
بزرگ  ظرفیت  از  شورا  این  اهداف  تحقق 
دانش آموزان و دانشجویان استان بهره برد، 
افزود: از مدیران مربوطه انتظار می رود در 
این رابطه برنامه ریزی دقیق و حضور فعالی 

داشته باشند.
وی ادامه داد: اولین ماموریت مهم استانداران 
حفظ و حراست از ارزش های دینی و نظام 
است بنابراین با تعصب درصدد تحقق این امر 

در استان هستم.
شهبازی گفت: ارزش های  دفاع مقدس قدرت 
بازدارنده توطئه های استکبار است، از این رو 
باید خون هایی که در راه پیروزی و ثبات نظام 

بر زمین ریخته شده را ارج نهیم.
وی افزود: پایه های انقلاب اسلامی با استعانت 
از جریان عاشورا و با رشادت های 8 سال دفاع 

مقدس، ماندگار و محکم شد.

استاندار البرز اضافه کرد: اکنون نظام جمهوری 
اسلامی به مدد از ائمه اطهار و تعالیم قرآن در 
منطقه حرف های بسیاری برای گفتن دارد و 

قدرت بازدارنده اهداف شوم استکبار است.
وی با بیان اینکه دشمنان بسیار تلاش کردند 
انقلاب اسلامی ایران به چهل سالگی نرسد، 
گفت: در چهل ساله دوم انقلاب، شرایط مانند 
اوایل پیروزی انقلاب اسلامی شده و همه فارغ 

از جناح بندی ها، متحد و منسجم برای دفاع 
از کشور و ارزش های نظام بسیج شده اند.

ایثارگران  و  شهدا  خانواده  افزود:  شهبازی 
چشمداشتی  و  توقع  خود  برای  هیچگاه 
تکریم  و  تجلیل  شایسته  آنها  اند،  نداشته 
هستند و مسئولان باید برای تجدید پیمان 
با آرمان های امام راحل )ره( و شهدا با آنها 

دیدار داشته باشند.
وی عنوان کرد: اجرای طرح سپاس، امری و 
دستوری نیست بلکه باید با ایمان و اعتقاد 
قلبی صورت گیرد، تمامی ما مسئولان مدیون 

ایثارگری های شهدا هستیم.
امور  و  شهید  بنیاد  از  گفت:  البرز  استاندار 
تشکیل  با  رود  می  انتظار  البرز  ایثارگران 
کارگروه های تخصصی در جهت ساماندهی 
با  ایثارگران  مشکلات  حل  و  شهدا  گلزار 
بیمارستان ها نسبت به اقدام در این موارد با 

اهتمام ویژه ای وارد شود.
وی افزود: در خصوص ساماندهی گلزار شهدا 
باید بنیاد شهید و امور ایثارگران گزارش کار 

دقیقی ارائه دهد و پیگیر امور باشد.

استاندار البرز:

اکنون تمامی مسئولان کشور مانند دوران دفاع مقدس 
یکپارچه و متحد هستند

چهار هزار کیلوگرم مواد غذایی 
فاسد در فردیس معدوم شد

ماموران شبکه بهداشت و درمان شهرستان فردیس در یک 
ماه گذشته چهار هزا و ۳۲۰ بار از واحدهای صنفی این 

شهرستان بازدید کردند.
دکتر محمدرضا ترابی روز گذشته اظهار داشت: این میزان 
مواد غذایی شامل گوشت و سایر محصولات غذایی بود که 

جمع آوری و معدوم شد.
واحدص صنفی  ها ۱8۲  بازرسی  این  در  وی،  گفته  به 
متخلف به دستگاه قضایی معرفی  و ۱۹ مرکز تهیه و توزیع 

مواد غذایی، اماکن عمومی  متخلف پلمب شدند.
در این صدور یک هزار و ۴۰۱ کارت بهداشت، ۵۹ مورد 
نمونه برداری مواد غذایی و ۱۴۶ مورد نمونه برداری آب در 
شهرستان فردیس نیز توسط واحد بهداشت محیط مرکز 

بهداشت شهرستان فردیس انجام شد.
ترابی با اشاره به اینکه یک هزار و۱۳۷ مورد کلرسنجی آب 
آشامیدنی و ۶۴۵ مورد سنجش با تجهیزات پرتابل نیز انجام 
شد، گفت: ۲ مورد برخورد با دستفروشان دوره گرد، رسیدگی 
به ۹۶ مورد شکوائیه بهداشتی و ۲۵۵  مورد یدسنجی در 

نمک های خوراکی از دیگر اقدامات انجام شده است.

هشدار پلیس فتا البرز به 
کلاهبرداران اینترنتی در ایام محرم

پلیس فتای البرز به کاربران در خصوص کلاهبرداری های 
مختلف اینترنتی در ماه محرم هشدار داد.

سرهنگ محمد اقبالی، رئیس پلیس فتا فرماندهی انتظامی 
البرز روز گذشته گفت که برخی افراد در فضای مجازی 
تحت عنوان »نذری اینترنتی« از مردم کلاهبرداری می 
کنند که هوشیاری در مقابل ترفند این افراد ضروری است.

این  افراد با انگیزه کلاهبرداری از کاربران  با ایجاد سایت 
و صفحه جعلی اقدام به دریافت کمک های مردمی تحت 
عنوان نذورات کرده ضمن آنکه درخلال عملیات پرداختی 

مردم حساب های آنان را رمز گشایی می کنند.

اخبار

مدیرکل اوقاف و امور خیریه البرز از سنددار 
شدن سه هزار رقبه در استان خبر داد.

به گزارش »دنیای هوادار«، حجت الاسلام علی 
دشتکی در نشست مطبوعاتی امروز سه شنبه 
۱۲ شهریور با بیان اینکه امام زاده ها باید به 
قطب های فرهنگی کشور تبدیل شوند، اظهار 
کردت: تبدیل این اماکن مذهبی – فرهنگی 

به قبرستان مانع از تحقق این هدف می شود.
وی با بیان اینکه قیمت بالای قبور در امام 
زاده ها راهی برای بازگشت هویت اصلی بقاع 
متبرکه است، افزود: اگر تعداد متوفیان دفن 
شده در امام زاده ها کاهش یابد، مردم نه برای 
زیارت اهل قبور بلکه برای استفاده از فضای 
مراجعه  زاده ها  امام  به  فرهنگی،  و  معنوی 

می کنند.
وی ادامه داد: وقتی فردی در فضای امام زاده 

دفن می شود، به خاطر مسائل شرعی حداقل 
۳۰ سال امکان هیچ تغییری در فضای اطراف 
قبر او وجود ندارد که همین امر انجام عملیات 
عمرانی و ... را در امام زاده ها با مشکل مواجه 

کرده است.
این مسئول خاطرنشان کرد: مردم باید برای 
دفن اموات خود به سوی آرامستان ها سوق 
پیدا کنند و حتی اگر از تمکن مالی بالایی 
برخوردارند هم از دفن عزیزان خود در امام 

زاده ها خودداری کنند.
اوقاف  کل  اداره  برنامه های  به  ادامه  در  وی 
درایام محرم اشاره کرد و گفت: اجرای طرح 
استان،  قطعه   ۵۰ در  عاشورایی  بصیرت 
محوریت  با  اندیشی  هم  جلسات  برگزاری 
قیام عاشورا، برپایی خیمه های معرفت، اعزام 
و  سوالات  به  پاسخ  و  مساجد  به  مبلغین 

شبهات مردم و  برگزاری کارگاه های معرفتی 
بخشی از این برنامه ها است.

حجت الاسلام دشتکی از اجرای طرح شمیم 
به عنوان دیگر برنامه ماه محرم نام برد و افزود: 
فعال  گروه های  و  هیئت ها  از  طرح  این  در 
مذهبی فعال در ایام محرم حمایت خواهد شد.
زینبی  رهروان  برنامه  ویژه  از  وی همچنین 
زاده های  امام  در  که  استان  بانوان  با حضور 
شاخص استان برگزار می شود، به عنوان دیگر 

برنامه ایام محرم نام برد.
وی گفت: برگزاری نمایشگاه شمیم در امام 
زاده های شاخص و همچنین برپایی موکب 
البرزی ها در نجف اشرف از دیگر برنامه های 

این ایام است.
به  اشاره  با  ادامه  در  البرز  اوقاف  مدیرکل 
در حال  داد:  توضیح  استان  موقوفات  تعداد 

حاضر بیش از هزار موقوفه در استان به ثبت 
رسیده که این موقوفات ۱۴ هزار رقبه را شامل 
می شوند که تا کنون برای سه هزار مورد از آنها 
سند دریافت شده و سه هزار مورد دیگر در 

فرایند اخذ سند قرار دارند.
وی گفت: هفت هزار مورد از این رقبات نیز در 
اختیار متولیان است که اوقاف فعلا نمی تواند 
برای سند دار کردن آنها اقدام کند و این روند 

باید توسط  واقف صورت بگیرد.

مدیرکل اوقاف و امور خیریه البرز:

با تبدیل امام زاده ها به قبرستان مخالفیم

 دکتر علی  ساجدی

استانداری  اقتصادی  امور  هماهنگی  معاون 
البرز گفت: خوشبختانه استان البرز توانسته 
است ظرف مدت ۵ ماه حدود۲۰۰ میلیون 
دلار صادرات داشته باشد که اگر با همین روند 
ادامه داشته باشد به مبلغ ۵۰۰ میلیون دلار 

خواهیم رسید
به گزارش »دنیای هوادار« به نقل از اداره کل 
روابط عمومی وامور بین الملل استانداری البرز، 
جهانگیر شاهمرادی در جلسه توسعه صادرات 
برنامه  از  یکی  امروزه  کرد:  بیان  نفتی  غیر 

های اساسی دولت توسعه صادرات غیر نفتی 
است والبرز به علت وجود بنگاه ای اقتصادی 
وتولیدی  بخش خصوصی از پتانسل خوبی 

جهت صادرات بهرمند است. 
استان در  میزان صادرات  وی در خصوص  
نیمه نخست سال جاری بیان کرد: خوشبختانه 
استان البرز توانسته است ظرف مدت  ۵ ماه 
حدود۲۰۰ میلیون دلار صادرات داشته باشد 
که  اگر با همین روند ادامه داشته باشد به 

مبلغ ۵۰۰ میلیون دلار خواهیم رسید

استانداری  اقتصادی  امور  هماهنگی  معاون 
دلار  میلیون   ۲۰۰ از  افزود:  ادامه  در  البرز 
صادرات ۵۵ میلیون دلار توسط گمرک پیام 
استان البرز صورت گرفته است ۱۴۵ میلیون 

دلار از سایر گمرکات انجام گرفته است. 
وی در خصوص دیگر دستورات جلسه گفت: 
راه اندازی هر چه سریع تر پایانه صادراتی  و 
نمایشگاه بین المللی از دیگر مسائل مطرح شده 
در جلسه توسعه صادرات غیر نفتی بوده است 
که عملیات اجرایی نمایشگاه شروع شده است.

معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری البرز خبر داد؛

۲۰۰ میلیون دلار صادرات در ۵ ماهه نخست سال

سرمقاله
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3 سیاسی

روحانی: 
هیچ تصمیمی برای مذاکره

با آمریکا نداریم
رئیس جمهور گفت: ما بارها گفتیم و باز هم می گوییم، 
ممکن است از تعبیرها سوءبرداشت شود ولی ما هیچ 
و  نداریم  آمریکا  با  جانبه  دو  مذاکره  برای  تصمیمی 

نداشتیم.

حسن روحانی، رئیس جمهور که صبح روز گذشته در 
و پرورش و میراث  از وزرای پیشنهادی آموزش  دفاع 
فرهنگی و گردشگری در مجلس شورای اسلامی حضور 
پیدا کرد اظهار داشت: همه امید ما این است که بتوانیم 
در مسیر امام حسین )ع( باشیم و برای اصلاح جامعه هر 
لحظه بکوشیم و در مسیر پاک کردن جامعه از بدی ها 

ازهیچ تلاشی فروگذار نکنیم.
وی گفت: شرایط امروز کشور شرایط سخت و پیچیده 
از سوی  استثنایی  آفرینی  نقش  به  نیاز  که  است  ای 
مجلس شورای اسلامی، دولت، قوه قضائیه و سایر ارکان 

کشور دارد.
روحانی ادامه داد: به یاد ندارم که هیچ کشوری در تاریخ 
دهه های گذشته مانند ایران امروز در فشار اقتصادی بی 
حد و اندازه و حداکثری استکبار جهانی و دشمنان این 

مرز و بوم قرار گرفته باشد.
رئیس جمهور گفت: طراحی بر این بود که در ۱۶ ماه 
پیش با تحریم شدیدی که علیه جمهوری اسلامی ایران 
آوری  تاب  نتواند  بیشتر  ماه  می شود، حداکثر ۶  اجرا 
داشته باشد و اگر به تاریخ دیگر کشورها مراجعه کنیم 
با چنین تحریمی که از صادرات نفت، بانکی، مالی و 
معمولی  کشور  هیچ  باشد،  شده  مواجه  کشتیرانی 

نمی توانست شش ماه مقاومت کند.
رئیس جمهور در مورد مذاکره با آمریکا نیز گفت: ما 
بارها گفتیم و باز هم می گوئیم، ممکن است از تعبیرها 
دو  مذاکره  برای  تصمیمی  هیچ  ما  سوءبرداشت شود. 
جانبه با آمریکا نداریم و نداشتیم. در هیچ مقطعی در 
این یک سال و خورده ای و حتی سال های قبل هم 
همین طور بود. البته پیشنهاد بوده ولی هیچوقت پاسخ 

دیگری ندادیم و همیشه منفی بود.
آمریکا  با  دو جانبه  مذاکره  بحث  اینکه  بیان  با  وی 
به طور اصولی و اساسی مطرح نیست، اظهار داشت: 
اما ما قبلًا گفتیم، آمریکا در ۱+۵ با ما حرف می زد 
اگر  می کردیم،  بحث  اصلی  مسائل  راجع  هم  با  و 
به  حالا  بردارد،  را  خودش  تحریم های  تمام  آمریکا 
برجام برگردد یا برنگردد که از نظر من مهم نیست، 
آن چیزی که مهم است تحریم است و اگر آمریکا 
در  قدیم  مثل  آمریکا  باز حضور  بردارد  را  تحریم ها 
جلسه ۱+۵ امکان پذیر است. اما مشروط به آن است 

که کل تحریم را بردارد.
رئیس جمهور خاطر نشان کرد: به دلیل اینکه در هر 
سخنرانی نمی توانیم درست باز کنیم و توضیح بدهیم 
وقتی می گوئیم مذاکره بعضی ها فکر می کنند مذاکره 
دو جانبه، در صورتی که اصلًا مذاکره دو جانبه مطرح 

نیست.
روحانی ادامه داد: وقتی می گوئیم مذاکره، یعنی وقتی 
که  شرایطی  یعنی  شود،  برداشته  تحریم ها  همه  که 
حالا  است  واضح  ما  حرف  داشتیم.  برجام  در  قدیم 
خارجی ها گاهی برداشت های مختلف می کنند، ما به 
به زبان دیگری  آنها  زبان فارسی صحبت می کنیم و 
گاهی مقداری  صحبت می کنند و مترجمین معمولاً 
بالا پایین می کنند، کاری به آنها نداریم. حرف ما کاملًا 

واضح و روشن است.
اصول  کشور  این  در  اینکه  بیان  با  جمهور  رئیس 
سیاست های ما را رهبر معظم انقلاب تعیین می کند و 
سیاست های کلی نظام توسط ایشان ترسیم می شود و 
همه ما مسیر واحدی را طی می کنیم، تصریح کرد: آ نچه 
دشمنان فکر می کنند که تفرقه و اختلاف بین این دسته 
و آن دسته وجود دارد، بدانند در مصالح ملی و امنیت 

ملی اختلافی وجود ندارد و انشاالله نخواهد داشت.

خبر روز

رضا تواضعی

شکست  به  مربوط  حواشی  است  مدتی 
صاحب  جودوکار  مولایی«  »سعید  عمدی 
عنوان ایرانی برای عدم رویارویی با ورزشکار 
رژیم اشغالگر قدس مسائلی را پیش آورده 
که گرچه مسبوق به سابقه است ولی عدم 
عبرت گیری از آن و اتفاقاتی از این دست که 
در سال های پیشین هم برای ورزشکاران و 
تیم های ورزشی دیگر از کشور به وجود آمده 
این  اعمال  بازنگری جدی در  ضرورت یک 
سیاست را الزامی می کند. سیاستی که به 
واقع نه آن پیام سیاسی که ما می خواستیم 
به دنیا و جهان اسلام در پس روریارو نشدن 
با ورزشکار رژیم جعلی صهیونیستی بدهیم 
را مخابره کرده و نه ما را آن چنان از تبعات 
منفی این نافرمانی از قواعد جهانی مصون 

داشته است.

پیش از اینکه وارد این بحث شوم بگویم بنده 
قطعا معتقدم میدان ورزش هیچ گاه از گزند 
سیاست مصون نبوده و اساسا تعارفاتی چون 
ورزش سیاسی نیست مشتی یاوه و اباطیل 
سیاسی  بزرگ  های  قدرت  خودِ  که  است 
با  اند  داشته  نیاز  وقت  هر   )!( راسشان  در 
دخالت دادن سیاست در ورزش به چرند و 
یاوه بودن آن صحه گذاشته اند  و از میدان 
ورزش به سیاسی ترین شکل آن سود جسته 
اند. نمونه اش هم در طول تاریخ بسیار است. 
مثل المپیک مسکو در سال ۱۹8۰ که چهار 
ایران، آمریکا، ژاپن و آلمان غربی به  کشور 
خاطر حمله شوروی به افغانستان آن را تحریم 
المپیک  در  بعدش  سال  چهار  یا  و  کردند 
۱۹8۴ لس آنجلس آمریکا که این بار شوروی 
و برخی اقمارش بودند که این بازی ها را به 
تلافی شرکت نکردن آمریکا در المپیک مسکو 

تحریم کردند!

تمامی کشورها و بسیاری از 
ورزشکاران هر وقت خواسته یا 

توانسته اند از میدان ورزش برای 
رساندن پیام های سیاسی خود 

استفاده کرده اند و تعارفاتی چون 
ورزش سیاسی نیست فقط روی 
کاغذ بوده و اگر هم فراتر از کاغذ 
)!( اعمال شده بر سر کشورهای 
ضعیف و بدون لابی قدر ورزشی 

بوده است و لاغیر. 

اینکه ما به درستی به خاطر سیاست های 
اصولی و اخلاقی و حتی ملی و امنیتی خود 
مبنی بر عدم پذیرش موجودیتی جعلی به نام 
»اسرائیل« از مقابله با ورزشکاران این رژیم 

جعلی اجتناب می کنیم؛ آن قدر واجد وجاهت 
هست که بتوانیم آن را به عنوان یک »حرکت 
انسانی« و اصولی نه فقط برای جهان اسلام 
که حتی برای دنیا توجیه کنیم و چه بسا اگر 
این رفتار غلط خود در اعمال این سیاست را به 
کنار افکنیم و بر صراطی شیردلانه و شجاعانه 
آن را به اجرا بگذاریم، می توانیم همراهی های 
بیشتری را به خصوص در جهان اسلام در کنار 
خود داشته باشیم. )همین حالا هم بسیاری 
از ورزشکاران جهان اسلام با به جان خریدن 
ورزشکاران  با  رویارویی  از  آن  تبعات  تمام 

اسرائیلی سر باز می زنند(
اما این روش فعلی که ما در به ثمر رساندن این 
سیاست پیش گرفته ایم نه تنها ما را در ارائه و 
به سرانجام رساندن این سیاست درست یاری 
نکرده بلکه باعث خسران و خسارت مضاعف و 
چند جانبه برای این سیاست و ورزش کشور 

شده است.

کل بار این سیاست بر سر 
ورزشکار گذاشته شده و در 

حالی که مسئولان ورزشی کشور 
اشراف بر این موضوع دارند که 
جمهوری اسلامی ایران هرگز 
اجازه نمی دهد ورزشکاری 

رسمی از ایران تحت لوای تیمی 
رسمی با ورزشکاران رژیم غاصب 

صهیونیستی رویارو شود اما 
باز این مسئله را به صراحت در 

مجامع بین المللی ورزشی عنوان 
نمی کنند تا مثلا ورزش ما دچار 
محرومیت از سوی این مجامع 

جهانی نشود! یعنی مصداق بارز 
شتر سواری دولا دولا...  

این سیاست یک بام و دو هوا بارها با عصیان 
ورزشکار ایرانی که خود را در این وادی تنها 

خودمان  صورت  به  بیند  می  دیده  آسیب 
کوبیده شده است و به خوراکی خوب برای 
توپخانه اشرار رسانه ای و  ماشین جنگی رسانه 
ای دشمن تبدیل شده و حتی گاهی چون 
مورد سعید مولایی به یک رسوایی بین المللی 

هم تبدیل شده است.
این روش غلط اعمال این سیاست باعث شده 
انسان دوستانه  این سیاست درست و  اصل 
ایران زیر سوال برود و با اما و اگرهایی رو به رو 
شود که اگر به شکلی مردانه و شجاعانه اعمال 

می شد هرگز چنین وضعی نداشتیم.
این نمی شود که سیاست رسمی حاکمیت 
و  جعلی  رژیم  این  شناسایی  عدم  ما  ملی 
رودررویی  و  کشور  یک  قامت  در  جنایتکار 
صحنه  در  ولی  باشد  رژیم  این  ورزشکار  با 
باشد که فی  این ورزشکار  مبارزات ورزشی 
المثل به دروغ باید سرو پا و یا دستی را در گچ 
کند و یا به حریفی غیر مرتبط ببازد تا ما هم 

خر را داشته باشیم و هم خرما را !
سیاست  اصل  هم  بزدلانه  رفتارهای  این 
رسمیت  به  در  را  ما  شجاعانه  و  انسانی 
نشناختن این رژیم جعلی و جانی زیر سوال 
برده و از کالیبر و و ضریب تاثیر گذاری آن 
به عنوان یک حرکت اعتراضی و انسانی به 
همراهی  عدم  با  بارها  هم  و  کاسته  شدت 
ورزشکاران که خود را تنها بازنده این وادی 
می بینند به یک رسوایی کشیده و تبعات 

تنبیهی هم برای ما داشته است.
لازم است که دستگاه ورزشی ما دلیرانه و 
به  را  این سیاست  ایرانی  از ورزشکار  پیش 
سازمان های ورزشی دنیا ابلاغ کند و تمام قد 
به تبعات آن -هرچه هست- تن بدهند که 
این مسئله باعث محصولات بسیار بهتر از آن 
چه رفتار کژدار و مریض فعلی داشته برای 
ما خواهد داشت  هم به دنیا و به خصوص 
دنیای اسلام پیامی واضح و رسا می دهیم که 
بر سر آرمان فلسطین که بزرگترین دغدغه 

جمعی دنیای اسلام است هزینه جدی می 
این  که  بیند  می  ما  ورزشکار  هم  و  دهیم 
بیشترین  دارد  که  است  ما  ورزش  دستگاه 
میانه  این  در  را  و خود  دهد  می  را  هزینه 
تنها قربانی نمی بیند و شاید از همه مهم 
تر باعث شود کشورهای اسلامی دیگر هم 
وقتی این چنین ایران را شجاعانه در صحنه 
ببینند مجبور به واکنش هایی به ساختارهای 
بین المللی در این مورد شوند تا هزینه های 
این حرکت به شدت کمتر شود. تصور کنید 
پنجاه و اندی کشور اسلامی که قاطبه آن ها 
این رژیم جعلی را به رسمیت نمی شناسند 
قطعا ساکت نخواهند ماند و صد البته جنبش 
های ضد اسرائیلی و هوادار مردم فلسطین  
که امروز حتی در قلب اروپا هم فعال هستند 
پشتیبان مان خواهند بود و ما به رهبر یک 
کارزار واقعی در مقابله با این رژیم جعلی و 
جنایتکار در ورزش تبدیل می شویم . به هر 
روی آن چه اتفاق بیفتد بسیار بهتر از این 
وضعیت فعلی است که هم پیاز را می خوریم 

و هم چوب را. فتامل...

چرا تعارفاتی چون »ورزش سیاسی نیست« فقط روی کاغذ بوده است؟

خوردن پیاز و چوب در تقابل ورزشی با »رژیم اشغالگر قدس«!

لازم است که دستگاه 
ورزشی ما دلیرانه و پیش از 

ورزشکار ایرانی این سیاست 
را به سازمان های ورزشی 
دنیا ابلاغ کند و تمام قد به 
تبعات آن -هرچه هست- 

تن بدهند که این مسئله 
باعث محصولات بسیار 

بهتر از آن چه رفتار کژدار و 
مریض فعلی داشته برای ما 

خواهد داشت

بحث     روز
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شوک        روز 
»تهران« سالانه حدود ۵ میلی متر 

فرونشست دارد
کارشناس مرکز مطالعات و برنامه ریزی شهر تهران گفت: 
میلیمتر   ۵ حدود  سالانه  میانگین  به طور  تهران  شهر 

فرونشست دارد.
به گزارش »دنیای هوادار« به نقل از ایسنا، صبح روز گذشته 
محسن هاشمی رفسنجانی ضمن بازدید از سازمان نقشه 
برداری کشور به گفت و گو با مسئولان این سازمان درباره 
پدیده فرونشست زمین در تهران پرداخت. در این بازدید 
جمعی از اعضای شورای شهر از جمله محمد سالاری و 

محمد علیخانی حضور داشتند.
ضمن این بازدید مسعود شفیعی - رییس سازمان نقشه 
برداری - درباره پدیده فرونشست اظهار کرد: فرونشست در 
یک بازه ۱۰ ساله با ابزارهای متنوع شناسایی شد و با استفاده 
از مراکز مطالعاتی مورد بررسی قرار گرفت. برای اینکه داده ها 
صحت سنجی شود نیاز به بررسی میدانی داریم همچنین 
داده های ثقل سنجی و جی آی اس که در سازمان وجود 

دارد.
وی ادامه داد: در این سازمان بر اساس وظایف ذاتی پایش و 
بررسی تغییرات زمین از فعالیت های ما است بنابراین تغییرات 
را اندازه گیری می کنیم و به مخاطرات  پی می بریم اما علت 

و پدیده شناسی آن به سازمان های دیگر مربوط می شود.
در ادامه نیز مجرب - کارشناس مرکز مطالعات و برنامه ریزی 
شهر تهران - نیز اظهار کرد: حدود سه سال اخیر با توجه 
به مطالعات حدود ۱۳ تا ۱۴ سانتیمتر در اتوبان آزادگان 
فرونشست اتفاق افتاده است. هم اکنون شهر تهران سالانه 

حدود ۵ میلیمتر فرونشست دارد.
وی ادامه داد: به گفته محققان فرونشست در حال اتفاق است 

و از فرو چاله و فرو ریزش تفکیک شده است.
مجرب با بیان اینکه فرونشست به علت برداشت آب های 
زیرزمینی است، گفت: در منطقه شهریار بیشترین فرونشست 
اتفاق می افتد و خسارت ها نه تنها در بالادست بلکه در اطراف 
آن آثار بسیاری دارد. این پدیده در شرق تهران گرمسار، 
ورامین و سمنان نیز آثار بسیاری دارد. در حال حاضر نیز در 

جنوب غربی تهران پایش آغاز شده است.

اجتماعی

رئیس شورای شهر مطرح کرد؛
لزوم حضور سمن های حامی حیوانات 

در مناقصات نگهداری از سگ های 
بدون صاحب

رئیس شورای شهر تهران از سازمان های مردم نهاد فعال در 
حوزه حیوانات دعوت کرد تا در مورد نگهداری از سگ های 

بلاصاحب به شهرداری کمک کنند.
محسن هاشمی در مورد چرایی استفاده از پیمانکار بدسابقه 
در امر نگهداری سگ های بی صاحب در سازمان ساماندهی 
که  نیست  موضوعی  آوری سگ ها،  جمع  گفت:  مشاغل 
پیمانکار فعال زیادی داشته باشد؛ بگونه ای که حتی دیده 
شده وقتی شرکت ساماندهی مشاغل مناقصه ای برای جذب 
پیمانکار برگزار می کند،  تعداد پیمانکاران متقاضی آنقدر کم 
است که حتی مجبور می شوند با پیمانکار قبلی که شاید سابقه 

خوبی هم نداشته باشد، همکاری کنند.
وی با بیان اینکه باید بخش خصوصی در زمینه حیوانات 
شهری فعال تر شود، گفت:  لازم است از سازمان های مردم 
نهاد فعال در حوزه حیوانات دعوت کرد تا در مورد نگهداری 

سگ های بلاصاحب به شهرداری کمک کنند.
هاشمی ادامه داد: پیشنهاد می شود که سمن های  فعال در 
حوزه حمایت از حیوانات و به خصوص سگ ها با تشکیل 
شرکت و طی کردن مراتب قانونی در مناقصات شرکت کنند 
تا حداقل پیمانکارانی که کارشان بیشتر جنبه سودجویی 
دارد تا حمایت از حیوانات، از گردونه پیمانکاری شهرداری 

حذف شوند.

محمد هاشمی رفسنجانی گفت: بعد از آن 
هاشمی  آقای  ریاست جمهوری  دوره  که 
پیشنهاد  او  به  انقلاب  رهبر  شد،  تمام 
ریاست قوه قضائیه را دادند. آقای هاشمی به 
رهبری گفت که اگر من رئیس قوه قضائیه 
بشوم تمام زندانیان را آزاد می کنم زیرا از 
زندان بدم می آید. آیا او با چنین روحیه ای 
می توانست باعث دستگیری اعضای نهضت 

آزادی شده باشد.

سرافراز،  محمد  هوادار«،  »دنیای  گزارش  به 
رئیس سابق صداوسیما در مواضع اخیر خود 
مرحوم آیت الله هاشمی رفسنجانی را متهم 
انتقادناپذیر بودن کرده و گفته است که  به 
هاشمی در دوران ریاست جمهوری اش تمایل 

نداشت موردانتقاد قرار بگیرد.
که  دارد  باور  رفسنجانی  هاشمی  محمد 
سخنان اخیر سرافراز سراسر نادرست است 
اظهارنظر  برای  مانعی  برادرش هیچ گاه  زیرا 
سخنان  رد  ضمن  او  نمی کرد.  ایجاد  افراد 
نخست  دوره  در  گفت:  سرافراز  محمد 
ریاست جمهوری مرحوم هاشمی من رئیس 
با  آقای سرافراز  زمانی که  بودم؛  صداوسیما 
مدرک دیپلم یک کارمند ساده بود که بعدها 
خودش از صداوسیما جدا شد و به روزنامه 
رسالت رفت. در آن زمان به یاد دارم که  یک 
با  تلویزیونی و رادیویی هفتگی  برنامه زنده 
ماهیت پرسش و پاسخ داشتیم و بیننده ها و 
شنونده ها به راحتی تماس می گرفتند و نقدها و 
نظرات خود را مطرح می کردند. حتی در سالن 
کنار مسجد بلال هم یک برنامه تلویزیونی 
داشتیم که در آن از وزرا و معاونانش دعوت 
می شد و مردم هم در آنجا حاضر می شدند 
و دیدگاه های خود را بدون هیچ ملاحظه ای 
کارکردیم  فضایی  چنین  در  ما  می گفتند. 

را  نقد  تحمل  هاشمی  آقای  اگر  طبیعتاً  و 
نمی شد.  ساخته  برنامه هایی  نداشت چنین 
روحیه آقای هاشمی مبتنی بر شنیدن صدای 
مخالفان بود و حتی این اواخر که تخریب ها 
علیه او بالاگرفته بود و ما از او تقاضا می کردیم 
می گفت  بدهیم،  را  تخریب کنندگان  پاسخ 
شما به این موضوعات وارد نشوید و بگذارید 
هرچه می خواهند بگویند. شناخت من از آقای 
هاشمی این است و سخنان آقای سرافراز به  

هیچ  وجه صحیح نیست. 

  نسبت هاشمی با توسعه سیاسی
هاشمی  اکبر  دیدگاه  درباره  هاشمی  محمد 
توسعه  مقوله  با  مواجهه  در  رفسنجانی 
به شدت  هاشمی  آقای  کرد:  اظهار  سیاسی 
علاقه مند مسائل فرهنگی بود. در حوزه توسعه 
سیاسی هم توجه ویژه ای به مسئله انتخابات 
نقطه  هاشمی  آقای  دولت  داشت.  احزاب  و 
عطفی در تاریخ بعد از انقلاب است زیرا بعد 
از محدودیت هایی که در دوران جنگ وجود 
داشت، سعی کرد به خواسته های جدید مردم 

پاسخ مثبت بدهد.

  علل تخریب هاشمی
این فعال سیاسی علل تخریب هاشمی را چنین 
عنوان کرد: علت اصلی تخریب آقای هاشمی را 
باید از منظری کلی تر بررسی کرد. ایشان فردی 
بسیار مؤثر در پیروزی و شکل گیری انقلاب 
پدیده ای  هم  اسلامی  انقلاب  بود.  اسلامی 
بی بدیل است که به دلیل اهمیتش دشمنان 
زیادی دارد. در زمان ریاست من بر سازمان 
صداوسیما حدود ۷۵ رادیو به زبان فارسی از 
کشورهایی مانند شوروی، آمریکا، آلبانی و ... 
علیه نظام اسلامی فعالیت می کردند. دشمنان 
تخریب  برای  خارج  در  چه  و  داخل  در  چه 

نظام اسلامی در ابتدا شخصیت های کلیدی و 
مؤثر را می زنند. وقتی به تاریخ ابتدای انقلاب 
هم رجوع کنید، می بینید که مخالفان نظام 
شعارهای زننده ای علیه آقای خامنه ای، مرحوم 
بهشتی و مرحوم هاشمی می دادند و در مقابل 
شخصیت  سه  این  از  حمایت  به  مردم  هم 
مهم به خیابان ها می آمدند و شعار می دادند. 
مخالفان نظام و آقای هاشمی در تمام دوران 
مسئولیت ایشان دست از تخریب برنداشتند 
و تریبون های داخلی و خارجی را به خدمت 
گرفتند تا این شخصیت مهم سیاسی را تخریب 
کنند زیرا آن ها می دانستند که خاک ریز اول 
هاشمی است و اگر از او عبور کنند می توانند به 
تخریب امام و نظام بپردازند. وقتی با چنین دید 
وسیعی به موضوع نگاه شود، سخنان افرادی 
که برای مطرح شدن نامشان سخنانی می زنند، 

بی اهمیت می شود.

  دستگیری اعضای نهضت آزادی
این فعال سیاسی در پاسخ به این پرسش 
که آیا ادعای نهضت آزادی مبنی بر دست 
تعداد  دستگیری  در  هاشمی  آقای  داشتن 
زیادی از فعالان نهضت آزادی پس نگارش 
خیر  یا  دارید  قبول  را  سال۶۹  در  نامه ای 
ندارم.  قبول  را  ادعا  این  به هیچ وجه  گفت: 
آقای  ریاست جمهوری  دوره  بعدازآنکه 
هاشمی تمام شد، رهبر انقلاب به او پیشنهاد 
ریاست قوه قضائیه را دادند. آقای هاشمی به 
رهبری گفت که اگر من رئیس قوه قضائیه 
از  زیرا  آزاد می کنم  را  زندانیان  تمام  بشوم 
زندان بدم می آید. آیا او با چنین روحیه ای 
می توانست باعث دستگیری اعضای نهضت 

آزادی شده باشد؟
وی گفت: در دوره ریاست جمهوری اش بدترین 
توهین ها از سوی روزنامه سلام متعلق به آقای 

موسوی خوئینی ها و روزنامه نهضت آزادی به 
به هیچ وجه  ایشان  اما  می شد  هاشمی  آقای 
که  گفتم  روزی من  نمی داد.  را  آن ها  پاسخ 
بگذارید پاسخ اتهامات و توهین ها را بدهیم 
که گفت اصلاً وارد این موضوعات نشوید. حتی 
وقتی که فشارها بالا می گرفت و او رنجیده خاطر 
می شد، می گفت که عیب ندارد پاسخ ندهید 
زیرا خدا که می داند واقعیت ماجرا چیست. 
آقای هاشمی باور قلبی داشت که باید در ایران 
آزادی به معنای واقعی وجود داشته باشد و 
هرکس در اظهارنظر آزاد باشد. واقعا هم خدا 
می دانست که آقای هاشمی چه کرد و مراسم 
تشییع ایشان گواه آن است که او در پیشگاه 
خدا و مردم سربلند است. مرحوم هاشمی به 
تعبیر امام بر قلب ها و نه بر شانه ها حکومت 
می کرد و هرکس که بر قلب ها حکومت کند 
جاودانِ تاریخ می شود. )بولد شود دیده شود 

بلکه پسندیده شود(

خبر

محمد هاشمی رفسنجانی:

آیت الله هاشمی گفت 
رئیس قوه  قضاییه شوم

 همه زندانی ها را 
آزاد می کنم

سخنان سرافراز اهمیتی ندارد

روحیه آقای هاشمی مبتنی 
بر شنیدن صدای مخالفان 

بود و حتی این اواخر که 
تخریب ها علیه او بالاگرفته 

بود و ما از او تقاضا می کردیم 
پاسخ تخریب کنندگان را 

بدهیم، می گفت شما به این 
موضوعات وارد نشوید و 

بگذارید هرچه می خواهند 
بگویند. شناخت من از آقای 
هاشمی این است و سخنان 

آقای سرافراز به  هیچ  وجه 
صحیح نیست. 
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روزنامه

5 شهری

یک کارشناس مدل سازی عددی آلودگی هوا 
با بیان اینکه گرمایش جهانی و تغییر اقلیم در 
تولید ذرات معلق، ناکس و ازن -که آلاینده های 
دارند،  توجهی  قابل  تاثیر  خطرناک هستند- 
می گوید: در این شرایط تاثیر تغییر اقلیم بر 

افزایش آلاینده ها غیر قابل کتمان است.

به گزارش دنیای هوادار به نقل از ایسنا، وجود 
رابطه بین تغییر اقلیم و آلودگی هوا محل 
تغییر  دیدگاه  یک  اساس  بر  است.  اختلاف 
اقلیم و آلودگی هوا ارتباطی با هم ندارند چون 
گازهای گلخانه ای که باعث گرمایش جهانی 
می شوند جدا از آلاینده ها هستند، ضمن اینکه 
تغییر اقلیم در مقیاس جهانی رخ می دهد، 
درحالی که آلودگی هوا مقیاس محلی دارد، 

بنابراین این دو پدیده ربطی به هم ندارند. 
در این میان محمودرضا مؤمنی با تأکید بر 
اینکه تغییر اقلیم یک موضوع پیچیده  است 
آن  مورد  در  نمی توان  ساده  نگاه  یک  با  و 

و  نگاه یک طرفه  کرد، می گوید:  اظهارنظر 
دلخواه به  موضوع تغییر اقلیم باعث به اشتباه  
بر  چون  می شود.  تصمیم گیران  انداختن 
خلاف اظهارات عده ای از کارشناسان، تغییر 
در  هم  و  منطقه ای  مقیاس  در  هم  اقلیم 

مقیاس جهانی رخ می دهد. 

وی ادامه می دهد: حتی پذیرش این استدلال 
غلط که »تغییر اقلیم در ابعاد جهانی واقع 
می شود و آلودگی هوا در ابعاد منطقه ای« ما 
را به این نتیجه نمی رساند که تغییر اقلیم و 
آلودگی هوا غیر مرتبط هستند چون با وجود 
آلاینده هایی مانند ذرات معلق، ناکس و ازن، 

ادعای بی ارتباطی بین تغییر اقلیم و آلودگی 
هوا درست نیست.

این متخصص آلودگی هوا در مورد تاثیر تغییر 
اقلیم در آلودگی هوا توضیح می دهد که تغییر 
افزایش دما و حرارت باعث  از طریق  اقلیم 
افزایش تشکیل آلاینده ازن در محیط های 
شهری می شود. به این معنا که هر چه دما 
بالاتر باشد، احتمال تشکیل آلاینده  ازن هم 
بیشتر است. دقت داشته باشیم که ازن هم 

آلاینده است و هم گاز گلخانه ای. 
این متخصص تغییر اقلیم در پایان با تأکید بر 
اینکه نقش تغییر اقلیم در تغییر سیستم های 
بارشی می گوید: بارندگی ها یکی از عوامل حذف 
آلاینده هاست اما با تغییر در میزان بارش ها در 
اثر تغییر اقلیم طبیعتا این مکانیزم دستخوش 
تغییرات می شود. از سوی دیگر تغییر اقلیم از 
طریق خشک شدن تالاب ها و رودها منجر به 
افزایش گرد و غبار می شود. آیا اینها تاثیر تغییر 

اقلیم روی افزایش آلاینده ها نیست؟

»تغییر اقلیم« و »آلودگی هوا« چه رابطه ای دارند؟

رئیس کمیسیون شورای اسلامی شهر کرج 
گفت: فعالیت های فرهنگی و اجتماعی در 
بنای  زیر  شهروندی  فرهنگ  ارتقای  عرصه 
راستا  این  در  است  شهری  توسعه  اصلی 
تشکیل  به  ملزم  شهرداری  مناطق  مدیران 

کمیته تخصصی فرهنگی هستند. 

در  نژاد  اکبر سلیم  هوادار،  دنیای  به گزارش 
بیست و هشتمین جلسه کمیسیون فرهنگی که 
با حضور مدیران مناطق شهرداری برگزار شد، 
گفت: هنر یک مدیر فرهنگی بهره گیری هرچه 
بیشتر از دیدگاه های افراد جامعه و شناخت 

جامع از افکار عمومی موجود در جامعه است.
بویژه  اسلامی  شورای  اعضای  ویژه  نگاه  وی 
کمسیون فرهنگی و شهردار کرج را نسبت 
به مسایل فرهنگی و اجتماعی در شهر بسیار 
عالی و قابل تحسین خواند و افزود: خوشبختانه 
براساس دیدگاه فرهنگی مدیریت شهری به این 
موضوع نگاه ویژه ای شده و شرایط برای معرفی 

هرچه بهتر این شهرفرهنگی مهیا است.
عضو پنجمین دوره شورای اسلامی شهر کرج 
گفت: برای عملیاتی کردن این امر تشکیل 
و  فرهنگی  حوزهای  در  تخصصی  کمیته  
باید  شهرداری  مناطق  تمام  در  اجتماعی 

برگزار شود.
سلیم نژاد نگاه مساعد و علاقه قابل احترام 
مسئولین در سطح استان البرز و شهرستان 
کرج را برای انجام فعالیت های فرهنگی در 
مرکز این استان فرهنگی را عامل دلگرمی و 

مشوقی فعالیت های این حوزه اعلام کرد.
رئیس کمیسیون شورای اسلامی شهر کرج، 
تلاش برای توسعه زیر ساخت های فرهنگی و 
ایجاد فرهنگسراها و سرای محله و بهره گیری 
از سمن ها را برای عملیاتی کردن برنامه های 
فرهنگی و اجتماعی بسیار ضروری خواند و 

برآن تاکید کرد.

الزام مدیران مناطق شهرداری کرج برای تشکیل کمیته تخصصی فرهنگی 

لزوم حضور سمن های حامی 
حیوانات در مناقصات نگهداری از 

سگ های بدون صاحب
رئیس شورای شهر تهران از سازمان های مردم نهاد فعال 
از  نگهداری  مورد  در  تا  کرد  دعوت  حیوانات  حوزه  در 

سگ های بلاصاحب به شهرداری کمک کنند.

به گزارش دنیای هوادار به نقل از ایسنا، محسن هاشمی، 
در مورد چرایی استفاده از پیمانکار بدسابقه در امر نگهداری 
سگ های بی صاحب در سازمان ساماندهی مشاغل گفت: 
جمع آوری سگ ها، موضوعی نیست که پیمانکار فعال 
زیادی داشته باشد؛ بگونه ای که حتی دیده شده وقتی 
شرکت ساماندهی مشاغل مناقصه ای برای جذب پیمانکار 
برگزار می کند،  تعداد پیمانکاران متقاضی آنقدر کم است 
که حتی مجبور می شوند با پیمانکار قبلی که شاید سابقه 

خوبی هم نداشته باشد، همکاری کنند.
وی با بیان اینکه باید بخش خصوصی در زمینه حیوانات 
شهری فعال تر شود، گفت:  لازم است از سازمان های مردم 
نهاد فعال در حوزه حیوانات دعوت کرد تا در مورد نگهداری 

سگ های بلاصاحب به شهرداری کمک کنند.
هاشمی ادامه داد: پیشنهاد می شود که سمن های  فعال 
با  سگ ها  خصوص  به  و  حیوانات  از  حمایت  حوزه  در 
تشکیل شرکت و طی کردن مراتب قانونی در مناقصات 
شرکت کنند تا حداقل پیمانکارانی که کارشان بیشتر جنبه 
سودجویی دارد تا حمایت از حیوانات، از گردونه پیمانکاری 

شهرداری حذف شوند.

به منظور تأمین هزینه های تملکی پروژه ها؛

شورای شهر کرج لایحه فروشی 
اراضی واقع در بلوار بیهقی را 

مصوب کرد
شورای اسلامی شهر کرج به منظور تامین هزینه های 
های  پروژه  و  ها  طرح  محدوده  در  واقع  املاک  تملکی 
عمرانی، لایحه فروشی نقدی و اقساطی املاک و اراضی 
متعلق به شهرداری این کلانشهر در محدوده بلوار بیهقی 

)اراضی کاظم آباد( را مصوب کرد. 

به گزارش دنیای هوادار، نماینده شهرداری کرج در صد و 
پنجاه و نهمین جلسه رسمی شورای اسلامی شهر در دفاع 
از این لایحه گفت: شهرداری کرج قصد دارد در راستای 
تحقق منابع درآمدی موضوع کد شماره ۷۰۲۰۰۱ بودجه 
مصوب سال ۹8 )فروش اموال غیر منقول( به منظور تأمین 
های  پروژه  و  طرح  در  واقع  املاک  تملکی  های  هزینه 
عمرانی، نسبت به واگذاری ملک های مورد نظر از طریق 

برگزاری مزایده عمومی اقدام کند.
در متن لایحه نیز آمده است: به شهرداری کرج اجازه داده 
به  مزایده عمومی نسبت  برگزاری  از طریق  تا  می شود 
واگذاری و فروش املاک شهرداری مطابق جدول پیوستی 
اقدام نماید که در کمیسیون پس از بحث و بررسی و با 
قید اینکه ۱( فروش اقساطی املاک به صورتی باشد که 
درصدهای نقد و تهاتر بودجه ۹8 رعایت شود، ۲( در رابطه 
با فروش اقساطی ۵۰ درصد به صورت نقد و ۵۰ درصد به 
صورت اقساط به طوری که پرداخت آخرین قسط آن نهایتاً 
تاریخ ۹8.۱۲.۲8 باشد و ۳( سود اقساط نیز برابر با بهره 

متداول بانکی محاسبه گردد، موافقت شد.
اعضای شورای اسلامی شهر کرج با قید حذف بند ۳ مصوبه 
بانکی  متداول  بهره  با  برابر  نیز  اقساط  )سود  کمیسیون 
محاسبه گردد.( لایحه مذکور را مصوب کردند تا شهرداری 
این کلانشهر در جهت تحقق درآمدهای ناشی از فروش 
اموال غیرمنقول گام بردارد؛ شهرداری مکلف شده تا این 
مبالغ را به منظور تملک املاک واقع در پروژه های عمرانی 
هزینه کند و حق هزینه کرد آن در مصارف جاری را ندارد.

اخبار

راه  در  نوین  گامی  فرانسه  پایتخت  پاریس، 
تصمیم  با  و  برداشت  هوا  آلودگی  کاهش 
شورای شهر از یکشنبه گذشته )اول سپتامبر( 
شهری  نقل  و  حمل  خدمات  از  استفاده 
برای همۀ کودکان زیر ۱۱ سال، شهروندان 
سالخورده ای که ماهانه کمتر از ۲۰۰۰ دلار 
درآمد دارند و همچنین برای جوانان زیر ۲۰ 

سالِ دارای معلولیت رایگان شد.

به رایگان  به گزارش دنیای هوادار،  تصمیم 
سازی خدمات حمل و نقل شهری در پاریس 
با الهام از پروژۀ مشابهی گرفته شد که از یک 
سال پیش در شهر »دانکرک« به اجرا گذاشته 

شده است.
شهر ساحلی دانکرک در شمال فرانسه، بطور 
میلادی   ۲۰۱8 سال  سپتامبر  از  آزمایشی 
برای  هم  را  اتوبوس های شهری  از  استفاده 
ساکنان و هم گردشگران رایگان کرده است. با 
این امید که بتواند در کنار کاهش آلودگی هوا، 
میزان تحرک مردم بویژه افراد مسن را بیشتر 
کند و به ساکنان شهر و حومۀ آن احساس 

آزادی عمل بیشتری دهد.
نتیجۀ تحقیقات به عمل آمده یک سال پس 
از اجرای آزمایشی این پروژه نشان داد که این 

کار نه تنها باعث افزایش پویایی مردم شهر و 
جذب گردشگر شده بلکه به بهبود وضعیت 

محیط زیست نیز کمک کرده است.
دانکرک که در شمالی ترین نقطۀ خاک فرانسه 
پایانی جنگ جهانی  قرار دارد در سال های 
دوم، مرکز درگیری میان متفقین و نیروهای 
آلمان نازی بود و بشدت آسیب دید. پس از 
پایان جنگ و در جریان بازسازی ها، ساخت 
مراکزی صنعتی از جمله یک پالایشگاه و یک 
کارخانه بزرگ فولاد، دانکرک را به یک قطب 

صنعتی تبدیل کرد.
اکنون دانکرک با جمعیت 88 هزار نفریِ خود 
زیرساختهایی  ایجاد  با  که  است  آن  پی  در 
از جمله یک مزرعۀ بزرگ توربین بادی در 
حاشیۀ ساحل »نرماندی« و همچنین رایگان 
کردن حمل و نقل شهری، به یک مرکز بزرگ 

»اقتصاد سبز« در فرانسه تبدیل شود.
اتوبوس های  از  رایگان  استفادۀ  پروژۀ 
شهری نیز با این هدف اجرا شد و علاوه بر 
اتوبوس های داخل شهر، اتوبوس های در تردد 
میان دانکرک و شهرهای همسایه را نیز شامل 

می شد.
نتیجۀ تحقیقات و نظرسنجی ها نشان داد که 
اجرای این پروژه، آرامش را برای این شهر که 

عمده ساکنان آن را مردم طبقه کارگر تشکیل 
می دهند به ارمغان آورده است. مردم دیگر نه 
نگران تهیه بلیط و صرف بودجه ای برای آن 
هستند و نه نگران پیدا کردن پارکینگی برای 

خودروهای خود.
بر شمار اتوبوس های شهر نیز بطور قابل توجهی 
افزوده شده؛ بگونه ای که حداکثر انتظار برای هر 

اتوبوس شهری در دانکرک ۱۰ دقیقه است.
شمار مسافران اتوبوس ها در یکسال گذشته 
بیش از دو برابر شده است؛ این در حالی است 
که پیش از این بیش از دو سوم ساکنان شهر 
برای رفت و آمد از خودروهای شخصی استفاده 
باعث جذب  پروژه همچنین  این  می کردند. 

دانشجویان بیشتری به دانکرک شده است.
اتوبوس های  جدید  مسافران  از  نظرسنجی 
از  درصد   ۴8 که  داد  نشان  نیز  رایگان 
خود  پیشین  عادات  تغییر  با  گفته اند  آنها 
اکنون بطور مرتب از این اتوبوس ها به جای 
 ۵ می کنند.  استفاده  شخصی  خودروهای 
اعلام  نیز  تحقیق  آماری  جامعه  از  درصد 
اتوبوس های  پروژۀ  اجرای  با  که  کرده اند 
رایگان، خودروی شخصی خود را فروخته اند یا 

از خرید خودروی دوم منصرف شده اند.
این در حالی است که قبل از اجرای این پروژه، 

از  اتوبوس های شهری دانکرک عمدتا خالی 
مسافر بودند؛ مشکلی که در بسیاری از شهرهای 

کوچک و متوسط فرانسه دیده می شود.
از دیگر دلایل اجرای این پروژه این است که 
درآمدی که از این راه به دست می آمد چندان 
زیاد نبود. بنا بر اعلام مقامات محلی، حمل و 
نقل عمومی تنها ۴.۵ میلیون یورو برای شهر 
درآمد داشت که در مجموع ۱۰ درصد از کل 
می شد.  شامل  را  شهر  عملیاتی  درآمدهای 
به همین دلیل مقامات شهر تصمیم گرفتند 
با حذف  همزمان  و  اتوبوس  بلیط  با حذف 
سیستم پرهزینۀ کنترل مسافران، این کمبود 

فروش را جبران کنند.
اجرای  در  موفقیت  یورونیوز،  گزارش  بنابر 
آزمایشیِ این پروژه در دانکرک نه تنها باعث 
شد که شورای شهر اجرای آن را بطور کامل 
و دائمی تصویب کند، بلکه شهرداران دیگر 
شهرهای فرانسه نیز تشویق به اتخاذ سیاستی 

مشابه شوند.
گذشته  اکتبر  پاریس  شهردار  ایدالگو،  آن 
از  دانکرک سفر کرد و حتی سوار یکی  به 
اتوبوس های رایگان شهری شد. او چند ماه 
پس از این سفر اعلام کرد که قصد دارد پروژۀ 

مشابهی را در پاریس به اجرا بگذارد.

پیش به سوی اقتصاد سبز

گسترش حمل ونقل رایگان در شهرهای فرانسه
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محمدحسین سیفی

در اینکه »سعید روستایی« کارگردان با استعدادی 
است هیچ شکی وجود ندارد. او جرقه هایی از این 
استعداد را با همان فیلم اولش یعنی »ابد و یک 
روز« به رخ کشید و این مساله به گونه ای برای 
داوران جشنواره فجر محرز بود که توانست اکثر 
البته جدا  را درو کند؛  جوایز جشنواره آن سال 
از بحث به حق بودن یا نبودن آن جوایز. فارغ از 
کیفیت »ابد و یک روز« به عقیده من، کار روستایی 
تازه از فیلم دومش آغاز شده است، چرا که در این 
سال ها چه بسیار کارگردان های جوانی بودند که با 
فیلم اول در اوج شروع کردند و پس از آن هیچ گاه 
در بدنه سینما پیدایشان نشد؛ و حالا روستایی پس 
از »ابد و یک روز« و در فیلم دومش چنان »جاه 
طلبی«ای از خود نشان داده است که بخش قابل 
توجهی از مخاطبان حرفه ای سینما را به تحسین 
وا داشته است تا جایی که نام فیلمی مانند »متری 
شیش و نیم« که فیلم دوم کارگردانش است را 
در میان نامزدهای سینمای ایران برای معرفی به 
اسکار دیده می شود! اما آیا روستایی و فیلم دومش 

لایق این همه تحسین هستند؟
در بحث فیلمنامه، »سعید روستایی« در »متری 
شیش و نیم« و فصل هایی از »سد معبر« )فیلمی 
»محسن  کارگردانی  و  روستایی  نویسندگی  به 
قرائی«(، نشان داد که نویسنده ای با ایده های 

رئالیستی فراوان است. در همین »متری شیش 
و نیم« و در نیمه نخست فیلم، مخاطب هدف 
رگبار ایده های داستانی روستایی قرار می گیرد و 
همین مساله نیمه اول فیلم را برای مخاطب بسیار 
پر التهاب ساخته است. اما در هر دو اثر هم ثابت 
کرد که نمی تواند از پس »انسجام« ایده هایش بر 
بیاید و همه را در حد یک سری موقعیت درخشان 
داستانی باقی می گذارد. همین موقعیت اولیه که 
یک غول بی شاخ و دم در قاچاق و توزیع مواد 
مخدر در حال خودکشی دستگیر می شود، به 
علاوه آن چالش هایی که موذنی و صمدی بر سر 
ریاست پایگاه با یکدیگر دارند و یا نحوه جاسازی و 
انتقال مواد مخدر در شکم آدم های چاق، همه این 
ها ایده ها و موقعیت های درخشانی هستند که 
تنها برای چند لحظه در فیلم به کار فیلمساز آمده 
اند و هیچ کدام تبدیل به صحنه های »خوب« فیلم 
نشده اند و دلیلش را هم نه در اجرا که باید در الکن 

بودن پرداخت آن ها در فیلمنامه جستجو کرد. 
مساله ای که باعث می شود تمام این ایده ها که 
بعضا به هیچ درد قصه هم نمی خورند و صرفا جذاب 
هستند به فیلم راه پیدا کنند که ناشی از دلباختگی 
و علاقه فیلمساز به ایده هایش است که نمی تواند 
از آن ها عبور کند و رویشان برای فیلم های آینده 
و در درامی که این ایده ها را می طلبد استفاده 
کند. به نوعی فیلمنامه »متری شیش و نیم«، در 
ایده  است.  شده  گرفتار  خودش  ناپخته  ایده  دام 
هایی که هیچ کدام دست سازنده اش را در نیمه 
دوم فیلم نمی گیرد و متری شیش و نیم از جایی 
که »ناصر خاکزاد« برای اولین بار به دادسرا برده می 
شود، سقوط قابل توجهی پیدا می کند. اساسا از این 
لحظه دیگر با یک درام پر تنش مانند نیمه اول طرف 
نیستیم و »متری شیش و نیم« تبدیل می شود به 

شعارهای اجتماعی فیلمساز که در دهان ناصر خاکزاد 
گذاشته و آن ها را در گوش مخاطب فریاد می زند 
تا شاید موفق شود با تاثیر گذاشتن روی مخاطب، تا 
ثانیه آخر او را کنار فیلم نگه دارد؛ وگرنه ناصر خاکزاد 
در قصه این جملات قصار را برای چه کسی و خطاب 
به چه کسی می گوید؟ تمام جواب کاراکتر رو به 
رویش )بازپرس با بازی فرهاد اصلانی( این است که 

»قانون باید اجرا شود«!
این تمام شدن ایده های فیلمساز در نیمه نخست 
و نوحه سرایی ناصر خاکزاد در نیمه دوم قصه، 
تا خود روستایی هم حتی »پایان«  باعث شده 
فیلمش را گم کند که گویی در پایان بندی هم 
روستایی دلباخته ایده هایش بوده؛ هم دوست 
داشته »اعدام« را در سینمای ایران تمام و کمال 
به تصویر بکشد و هم دلش می خواسته خواهر 
زاده ناصر خاکزاد آرزوی ناصر را برآورده کند. هم 
درد آینده این جامعه را داشته و هم نگاه رو به افق 
صمدی را می خواسته! این عدم شناخت از پایان 
قصه ای که تعریف کرده باعث شده تا فیلم چندین 
بار برای مخاطب زودتر از جایی که روستایی نقطه 

پایان را گذاشته، به اتمام برسد. 

همه این ها گفته شد، اما نباید از مهارت 
روستایی در دو بخش اساسی

چشم پوشی کرد

»متری شیش و نیم« به جرات جولانگاه 
 

1
دیالوگ های نوشته شده به دست روستایی است. 
دیالوگ های درخشانی که برای کاراکتر صمدی و 
خاکزاد )با بازی پیمان معادی و نوید محمدزاده( 
نوشته شده است، بخش مهمی از بار »شخصیت 
پردازی« را به دوش کشیده و تقریبا می توان گفت 

هیچ دیالوگ زائدی در نیمه اول فیلم وجود ندارد و 
از این نظر فیلم بی همتایی در سینمای ایران می 

تواند به حساب بیاید.

به  روستایی  گیر  چشم  تسلط 
 

2
»کارگردانی« به خصوص در نیمه نخست است. 
روستایی با جسارتی مثال زدنی سراغ محله های 
پایین شهر رفته و تمام سوراخ سمبه هایی که 
اعتیاد آن ها را گزیده رفته و برای نمایش آن ها نه 
خودش و نه دوربینش را ابدا سرکوب نکرده است. 
الحق هم از پس اجرای اکثر صحنه های شلوغ 
و سخت فیلم برآمده اما صد حیف که اکثر این 
صحنه ها در نیمه نخست جا گرفته اند و توانایی 
کارگردانی روستایی نیز به تبع درام فیلمنامه اش 
در نیمه دوم سقوط می کند و به کلیشه گرفتن 
دوربین روی دست برای نمایش التهاب موجود در 

جامعه روی می آورد.

به هر حال فارغ از اینکه روستایی از چه پشتوانه ای 
در سینما بهره می گیرد که این قدر بی سابقه 
پلیس و اعتیاد و... را در سینمای ایران به تصویر 
می کشد، »متری شیش و نیم« را باید دید و از 
جسارت کارگردان جوانش لذت برد. اما نباید ایده 
ها و تلاش های نصفه و نیمه او را به اندازه یک اثر 
کامل بالا برد و او را بیشتر از آن چه در فیلمش 
انجام داده، تحسین کرد. »متری شیش و نیم« دو 
نیمه با دو جهان بینی مختلف دارد که گویی دو 
فیلمساز مختلف آن ها را ساخته اند! یکی غرق 
در »درام« و »سینما« و دیگری غرق در »شعار«. 
اگر نیمه اول جهان متفاوتی نسبت به نیمه دوم 
نداشت و مانند نیمه دوم اثر ساز شعار دادن کوک 
می کرد، امروز هیچ کس به سعید روستایی به 
چشم یک استعداد نگاه نمی کرد. پس شاید بد 
نباشد او را با تحسین های »اندازه« در مسیری که 

قدم گذاشته همراهی اش کنیم.

نگاهی به جدیدترین فیلم »سعید روستایی« به بهانه توزیع در شبکه نمایش خانگی؛ 

آیا »متری شیش و نیم« شایسته این همه تحسین  است؟

آگهی تجدید مناقصه عمومی )نوبت اول(

۱ـ  سپرده شرکت در مناقصه به یکی از روشهای ذیل در وجه شهرداری فردیس ارائه گردد.
الف( ضمانت نامه بانکی معادل مبلغ به مدت ۹۰ روز اعتبار داشته و قابل تمدید باشد.

ب( واریز فیش نقدی به مبلغ فوق به حساب ۱۰۰8۲۳۰۰۴۱۳۹ بانک شهر شعبه فردیس
۲ ـ برندگان نفر اول یا دوم یا سوم مناقصه هرگاه حاضر به انعقاد قرارداد نشوند سپرده آنان به ترتیب ضبط خواهد شد.

۳ ـ شهرداری فردیس در رد یا قبول هر یک از پیشنهادها مختار است.
۴ ـ به غیر از سپرده شرکت در مناقصه کلیه اسناد و مدارک مربوطه به پیمانکاران در نزد مناقصه گزار باقی می ماند.

۵ ـ سایر اطلاعات و جزئیات و مشخصات کامل موارد خرید در اسناد مناقصه مندرج است و در هر شرایط مدارک مندرج در اسناد مناقصه ملاک تعیین برنده و عقد قرارداد خواهد بود.
۶ ـ  مبلغ ۲/۰۰۰/۰۰۰ ریال بابت هزینه خرید اسناد مناقصه به حساب شماره ۴۰۰8۱۹۶88۶۴۵ نزد بانک شهر شعبه فردیس به نام شهرداری فردیس توسط متقاضی واریز و رسید آن را ارائه نمایند.

۷ـ برای خرید اسناد مناقصه به امور قراردادهای شهرداری فردیس واقع در جاده ملارد روبروی پارک منظریه شهرداری فردیس طبقه اول مراجعه نمایند.
8ـ لازم به ذکر است هنگام خرید اسناد داشتن ارائه معرفی نامه ممهور به مهر و امضای مدیر عامل، روزنامه تاسیس و آخرین آگهی تغییرات اعضای شرکت، گواهی بهداشت ، کارت مودیان مالیاتی و مالیات بر ارزش افزوده الزامی می باشد.

۹ـ شرکت کنندگان در مناقصه می بایست کلیه فرم ها و اطلاعات مورد درخواست شهرداری را تکمیل و به همراه سایر اسناد مناقصه در پاکت مربوطه قرار دهند.
۱۰ـ پیشنهادات مناقصه گران می بایست در پاکت های مجزا )الف ـ ب ـ ج ( لاک و ممهور به مهر شرکت شده تا پایان وقت اداری راس ساعت 14:30 روز شنبه مورخ 98/06/30 به آدرس: فردیس جاده ملارد روبروی پارک منظریه شهرداری 
فردیس طبقه همکف دبیرخانه شهرداری فردیس تحویل داده شود.لازم به ذکر است فقط پاکت متقاضیانی که اسناد مناقصه را خریداری نمودند توسط دبیرخانه تحویل خواهد شد.متقاضیان می توانند در مدت زمان فروش اسناد مناقصه برای پاسخگویی 

به سوالات با شماره تلفن ۳۶۶۵8۱۱۰ داخلی ۲۰۴ تماس حاصل نمایند.
۱۱ـ ضمناً جلسه کمیسیون عالی معاملات در روز شنبه مورخ 98/06/30 راس ساعت 15:00 در دفتر شهردار محترم برگزار خواهد شد.

۱۲ـ  هزینه چاپ آگهی به عهده برنده مناقصه می باشد. 
  محمود شعبانی

                                                مدیرحقوقی، امور پیمان ها و املاک شهرداری فردیس 

مدت درصد نقد و تهاترحداقل رتبه لازممحل اجرامبلغ سپرده شرکت در مناقصه ریالبرآورد مبلغ ریالی پروژهشرح عملیاتردیف

تهیه غذا پرسنل اعم از اداری،۱
۱۵/۰۰۰/۰۰۰/۰۰۰۷۵۰/۰۰۰/۰۰۰خدمات شهری ، انتظامات 

شورای اسلامی فردیس، 
شهرداری مرکزی فردیس ، مناطق 
۱ و ۲ و خدمات شهری، عمران و 
سازمان های تابعه )آتش نشانی، 
حمل و نقل و ترافیک ، سازمان 
فرهنگی و اجتماعی و ورزشی ( 

یک سال۱۰۰ % نقد-
شمسی

شهرداری فردیس در نظر دارد پروژه ی ذیل را از طریق تجدید مناقصه عمومی به اشخاص حقوقی متقاضی واجد شرایط به شرح ذیل واگذار نماید.
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روزنامه

7 فناوری

آگهی مزایده اموال منقول )نوبت اول(
به موجب پرونده کلاسه ۹8۰۲۳۴ صادره از شعبه ۲ دادگاه خانواده کرج لها : خانم زهرا خسرو بیگی فرزند حسین علیه : آقای حمید رضا آقامحمدی فرزند اکبر محکوم علیه محکوم است به پرداخت تعداد ۱۶۰ عدد سکه تمام بهار آزادی در حق محکوم لها و مبلغ پنج درصد بابت نیم عشر دولتی، با 
توجه به اینکه اجرائیه صادره به محکوم علیه ابلاغ شده و در مهلت مقرر نسبت به اجرای حکم اقدام ننموده است بنا به درخواست محکوم له به منظور استیفای محکوم به و هزینه اجرایی، خودرو سواری پژو پارس به شماره انتظامی ایران ۶8 - ۵۶۹ ن ۱۴ از سوی این اجرا توقیف و توسط کارشناس 
رسمی دادگستری به شرح زیر توصیف و ارزیابی شده و مقرر است در مورخ ۱۳۹8/۰۷/۰۴ از ساعت ۹ الی ۱۰ صبح در محل اجرای احکام مجتمع خانواده کرج از طریق مزایده بفروش می رسد، مزایده از قیمت ۴۶۰/۰۰۰/۰۰۰ریال شروع می شود و به هر شخص حقیقی و حقوقی که بالاترین 
قیمت را پیشنهاد نماید فروخته خواهد شد ده درصد وجه مزایده في المجلس بصورت وجه نقد یا چک بانکی تضمینی از خریدار اخذ و الباقی ظرف یک ماه از وی وصول خواهد شد و پس از انجام مراحل قانونی و صدور حکم تملیک مورد مزایده بنام خریدار منتقل خواهد شد در صورتیکه در 
مهلت مقرر خریدار وجه مزایده را پرداخت ننماید سپرده وی پس از کسر هزینه های مزایده به نفع دولت ضبط و مزایده تجدید می گردد کلیه هزینه های نقل و انتقال به عهده محکوم علیه است و از محل فروش پرداخت خواهد شد طرفین می توانند ظرف یک هفته از تاریخ مزایده نسبت به 
نحوه انجام مزایده اعتراض نمایند که در این صورت تا رسیدگی به اعتراض از سوی دادگاه مورد مزایده به نام خریدار منتقل نخواهد شد ضمنا طالبین به شرکت در مزایده می توانند ظرف پنج روز قبل از مزایده با اطلاع این اجرا از مال مورد مزایده بازدید نمایند چنانچه روز مزایده مصادف با ایام 

تعطیل باشد روز بعد در همان ساعت و مکان برگزار خواهد شد.
مال مورد مزایده و بهای آن طبق نظر کارشناس بدین شرح است:

سواری پژو پارس سفید رنگ مدل ۱۳8۹ تیپ ELX دارای پلاک انتظامی ایران ۶8 -۵۶۹ ن ۱۴ اصلی است پلاکت مشخصات دارد شماره موتور ۱۲۶88۰۰۱۵۵۱ و شاسی و اطاق بشماره DCVAE۶۰۲8۶۶ ۴۱ فابریک است ، موتور سالم بنظر می رسد ، رادیو پخش و بلندگو دارد فاقد پنل 
است . لاستیک ها جمعا ۳۰% فرسودگی دارد. درب جلو راست خوردگی دارد، قاب آینه راست شکسته است، زه درب عقب چپ کنده شده، سپر عقب و گلگیر عقب راست خوردگی دارد.

تائید اصالت و تعیین قیمت
در صورت مطابقت مشخصات اتومبیل با اسناد اصالت تائید می شود و در وضعیت موجود قیمت خودرو برای پایه مزایده ۴۶۰/۰۰۰/۰۰۰ریال معادل چهل و شش میلیون تومان ارزیابی می گردد.  /   98/2044/ف

دادورز شعبه دوم اجرای احکام مدنی دادگاه خانواده

دکتر علی قوامی
محقق، مدرس و مشاور کارآفرینی

و  تحلیل گر بازارسرمایه

در سال هاي پیش هکرها تلاش مي کردند حس 
با هک کردن یک  را  اکتشاف خود  و  کنجکاوي 
کامپیوتر یا یک  سایت سیراب کنند. عمده هک ها 
شامل یک حمله ساده بود که با دانستن یک آدرس 
IP عمومي شروع مي شد و بعد به کشف نقاط 
آسیب پذیر سرویس دهنده سایت یا سرویس دهنده 
بانک اطلاعاتي    SQL  می  انجامید و در نهایت 
اطلاعاتي  دارایي هاي  و  اطلاعات  بررسي  با  نیز 
قرباني به پایان مي رسید. هکرها بیشتر اوقات در 
اواخر شب و وقت هاي خالي و تنهایي خود دست 
به اکتشاف در اینترنت مي زدند و اغلب تیمی یک 
نفره داشتند. اما امروزه وقتي یک حمله یا هک را 
بررسي مي کنیم، به سرعت متوجه مي شویم که با 
برنامه ریزي و هدف قبلي بوده و یک تیم یا سازمان 
در پشت پرده آن وجود دارد. اغلب این نوع حملات 
یا هدف  دارند  و جنایت کارانه  ماهیتی مجرمانه 
آن ها کسب درآمد بوده و بیشتر شبیه یک کار 
در بازار است تا یک اکتشاف و ارزیابي استعداد و 
توانایي هاي شخصي. بنابراین هک و هکرها در این 
زمان بسیار متفاوت از گذشته هستند. در ادامه، 
بزرگ ترین تهدیدهای دنیاي IT در این روزها را 

مرور مي کنیم.

سرقت و جاسوسي مالکیت معنوي 
برخلاف گروه هاي هک سیاسي که فعالیت شان 
علني و آزاد است، گروه هایي از هک نیز شناخته و 
شناسایي شده اند که هدف شان سرقت اطلاعات و 
دارایي هاي معنوي شرکت هاي بزرگ است. روش 
کار این هکرهابدین گونه است که با نفوذ کاملًا 
مخفیانه و بي سر و صدا و بدون برجاي گذاشتن 
اثر یا ردي، سعي مي کنند از تمام اطلاعات مهم 
و  مالي  اسناد  کلمات عبور،  شرکت،  محرمانه  و 
سیاست گذاري، اسناد پروژه ها و ثبت اختراعات و 
هر چیزي که به دردشان مي خورد، یک کپي تهیه 
کرده و در اختیار شرکت هاي رقیب یا شرکت هایي 
که مي توانند از این اطلاعات  استفاده کنند، قرار 
حملات،  نوع  این  نهایي  هدف  معمولاً  دهند. 
کسب درآمدهاي هنگفت مالي است اما در این 
بین ده ها و صدها گیگابایت اطلاعات محرمانه و 
گاه نظامي و امنیتي سرقت مي شود و به نوعي 

یک جاسوسي مدرن اینترنتي اتفاق می افتد. این 
نوع تهدیدات بسیار خطرناک و آسیب زا هستند. 
و  است  آن ها سخت تر  و شناسایي  چون کشف 
گروه هکرها تا زماني که نیاز داشته باشند، در آن 
شرکت باقي مانده و از اطلاعات و اسناد کپي برداري 

مي کنند.

  بدافزار هاي مزدور 
در گذشته یک هکر یا یک دانشجوي کنجکاو، 
یک نرم افزار مخرب مي نوشت و آن را در شبکه 
پرده  پشت  امروزه  اما  مي کرد.  رها  اینترنت  یا 
بیشتر بدافزارها یک گروه سازمان یافته قرار دارد. 
مهم نیست این گروه کیست و چه نیتي دارد و 
اجیرشده است یا داوطلبانه اقدام به برنامه نویسي 
که  است  این  مهم  است؛  کرده  بدافزار  انتشار  و 
خطرناک تر،  هکري  گروه هاي  این  بدافزارهاي 
پیچیده تر و گسترده تر بوده و تهدیدي جدي تر 
به شمار می روند. هدف این گروه ها فروش بدافزار، 
دور زدن یک شبکه براي کسب اطلاعات، حمله به 
مشتري خاص یا شرکت تجاري رقیب، جاسوسي 
تجاري و نظامي یا یک سري اهداف خاص دیگر 
این  از  برخي  اما  نباشد  باورکردني  شاید  است. 
بدافزارها در بازار آزاد به فروش مي رسند و بهاي 
گزافي بابت آن ها پرداخت مي شود. بدافزارنویسي 
در این چند سال به یک حرفه و شغل تبدیل شده 
است و با توجه به پلتفرم هاي مختلف کامپیوترهاي 
دسکتاپ و موبایل، اتفاقاً به حوزه بسیار گسترده 
و متنوعي تبدیل شده است و جذابیت هایي دارد 
مي کند.  جلب  خود  سوي  به  را  هکري  هر  که 
بدافزارهاي امروزي از سطوح ساده اي مانند نمایش 
یک تبلیغ یا جمع آوري اطلاعات وبگردي کاربران 
تا سطح هاي پیچیده و فوق خطرناکي مانند تغییر 
DNS سمت سرور یا از کار انداختن سرویس هاي 

وب را شامل مي شوند.

Botnet به عنوان سرویس
Botnet ها ربات هاي وبي هستند که مي توانند 
یک تروجان را در اینترنت منتشر کرده و هزاران 
کامپیوتر را قرباني و آلوده کنند. بیشتر Botnet ها 
براي فروش یا اجاره دادن نوشته مي شوند و خود 
نویسندگان بات نت کمتر  از آن ها استفاده مي کنند. 
گروه هاي  است.  ارزان  بسیار  بات نت  یک  اجاره 
هکري که مي خواهند یک تروجان را در اینترنت 
یا شبکه شهري  ناحیه  یک  در  و  کنند  منتشر 
کنند،  آلوده  تروجان  این  به  را  کامپیوتر  هزاران 
به سراغ Botnet ها رفته و با اجاره کردن یکي 
 Botnet .از آن ها شروع به توزیع تروجان مي کنند
ها با  در دست گرفتن مدیریت سیستم ها و کنترل  
سیستم عامل  روي  را  هکرها  کدهاي  دستورها، 
دستگاه هاي قرباني اجرا مي کنند. ممکن است یک 

کامپیوتر مدت زمان زیادي آلوده به یک بات نت 
بوده و تحت فرمان و کنترل آن باشد اما به هیچ 
تروجاني آلوده نشود. شرکت هاي امنیتي گزارش 
مي دهند که روزانه میلیون ها کامپیوتر در دنیا به 
Botnet ها آلوده مي شوند اما چون خطري به 
صورت ظاهري آن ها را تهدید نمي کند، شناخته 

شده نیستند.

  بدافزارهاي همه کاره 
پیچیده تر و خطرناک تر  زمان  به مرور  بدافزارها 
شده  و از یک نرم افزار مخرب ساده به یک نرم افزار 
همه کاره تبدیل شده اند. روزگاري نه چندان دور 
آلوده شدن یک سیستم به بدافزار یک فاجعه نبود 
و کاربران اهمیت زیادي به آن  نمي دادند. اما اکنون 
اگر یک کامپیوتر به یک بدافزار آلوده شده باشد، 
باید احتمال هر اتفاقي را  جدی گرفت. بدافزارهاي 
امروزي مي توانند کلمات عبور و اطلاعات مهم روي 
یک سیستم را شناسایي و کشف کنند یا اقدام 
به شکستن آن ها کنند، اطلاعات مهم روي آن 
سرورهاي  براي  و  کرده  دسته بندي  را  سیستم 
خاصي بفرستند، کامپیوترها و دستگاه هاي دیگر را 
آلوده کنند، خودشان را بازنشر کنند، سرویس هایي 
از سیستم عامل را از کار بیاندازند، سرقت هاي مالي 
و بانکي انجام دهند، مدیریت و کنترل برخي از 
قسمت ها یا کل کامپیوتر را به دست بگیرند و به 
جاي کاربر سایت هاي آلوده اي را بازدید و اطلاعاتي 
را در آن ها وارد کنند. تروجان ها مهم ترین بدافزار 
و  هستند  اخیر  سال  دو  یکي  در  استفاده شده 
ویروس ها و کرم ها کمتر تولید و توزیع شده اند. 
به خاطر کشف سریع یک ویروس  نیز  علت آن 
تروجان ها  شناسایی  مکانیسم  اما  است.  کرم  یا 
پیچیده تر است. یک تروجان ممکن است فقط 

چند خط کد جاوااسکریپت روي سیستم عامل اجرا 
کند و تروجان دیگري ممکن است DNS یک 
سرور را تغییر دهد و کاربر را به سوي سایت هاي 
آلوده هدایت کند و کنترل کامل مرورگر وب را 
به دست بگیرد. اهداف بدافزارها متنوع و مختلف 
است و برنامه نویس یا برنامه نویسان آن مي توانند به 

هر دلیلي این بدافزار را نوشته باشند.

  وب خطرناک  
کاربران  و  کامپیوترها  براي  دیگر  بالقوه  تهدید 
کدهاي  آلوده،  سایت هاي  است.  »وب« 
جاوااسکریپت پنهان شده در یک تصویر، تروجان 
برنامه نویسي شده در تبلیغ  یک سایت ، سرورهاي 
آلوده و نمونه هایي از این دست، همگي مي توانند 
قرباني  وبگردی  هنگام  در  را   ساده  کاربر  یک 
کنند. هکرها با یافتن آسیب پذیري هایي در یک 
 سایت مانند به دست آوردن رمز عبور مدیرسایت، 
روي  شده  اجرا  جاواي  نسخه  در  ضعف  نقاط 
سایت، آسیب پذیري هاي وب سرور، امکان تزریق 
سعي  ناامن،  دسترسي هاي  یا   SQL دستورات 
روي  را  مخرب  نرم افزارهاي  یا  کدها  مي کنند 
سایت قرار دهند. در نتیجه بدون اطلاع و آگاهي 
مدیرسایت یا بازدیدکننده آن، سایت در خدمت 
هکر است و عامل انتشار یک بدافزار مي شود. البته 
برخي اوقات خود مدیرسایت اقدام به آلوده کردن 
تبلیغات و تصاویر روي سایت می کند تا بتواند یک 
بدافزار را در اینترنت منتشر کند. این بدافزار ممکن 
است اطلاعات مالي و بانکي کاربران را سرقت کرده 
آلوده  سایت هاي  دهد.  گزارش  مدیرسایت  به  و 
اوقات  برخي  و  نیستند  خطرناک  هم  همیشه 
کاربر  دلخواه  سرویس هاي  دادن  مانند  اهدافي 
یا شناسایي کاربران خاص و بعد ارسال ایمیل و 

تبلیغات براي آن ها را مد نظردارند. کمتر مشاهده 
آلوده،  سایت  یک  پس زمینه  در  که  است  شده 
یک گروه هکري سازمان دهي شده باشد و بیشتر 
تهدیدات مبتني بر وب، سطحي بوده و کارکردهاي 

شخصي دارند.

  جنگ هاي سایبري 
از  بسیاري  جاری،  قرن  اول  دهه   اوایل  در 
کارشناسان درباره جنگ سایبري میان کشورها 
یا دولت ها یا گروه هاي مختلف سیاسي هشدار و 
اخطار داده بودند. اما تقریباً ده سال بعد، این نوع 
تهدیدات علني شده و رنگ واقعیت به خود گرفت. 
استاکس نت و دوکو دو نمونه کاملاً مشخص و بارز 
هستند. جنگ هاي  سایبري  تهدیدات جنگ  از 
به  و  سایبري بسیار پیچیده  و هزینه بر هستند 
امکانات و زمینه هاي زیادي نیاز دارند و حاصل 
مشارکت چندین گروه هکري در یک کشور یا 

کشورهاي مختلف خواهند بود.
در انتهاي این مقاله باید اذعان کنیم که داریم 
در دوره » غرب وحشی وحشي« اینترنت زندگي 
مي کنیم و هر روز و هر ثانیه باید منتظر قرباني 
شدن باشیم. متأسفانه بسیاري از جرائم اینترنتي 
در دنیاي پر از قانون کنوني قابل پیگیري و مجازات 
نیستند و کاربران اهمیت نمي دهند که به دفاع 
و احقاق حق خود بپردازند. جنس تهدیدات نیز 
تغییر یافته و هکرهاي تنهاي منزوي گوشه گیر در 
اتاق هاي تاریک به گروه هاي هکري سازمان یافته و 
مدرن تبدیل شده اند که به دنبال کسب درآمدهاي 
هستند  بزرگ  اینترنتي  جرائم  ارتکاب  و  زیاد 
و  زیاد  امکانات  مالي،  منابع  چون  پشتوانه ای  و 
شرکت ها و گروه هاي سیاسي بزرگ تزریق کننده 

پول را به همراه دارد

تهدیدهای بزرگ در دنیای مجازی )2(

از »بدافزار هاي مزدور«  تا »جنگ هاي سایبري«
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  لیگ نهم 
  وقتی »رحمتی« بمب بود 

رحمتی اولین بمب قلعه نویی در سپاهان بود که 
البته از استقلال نیامد. رحمتی دو فصل بسیار 
خوب را در مس کرمان گذراند و به شماره یک 
تیم ملی رسید. لیگ نهم به سپاهان پیوست و 
این انتقال با موفقیت های بیشتری برای دوطرف 
او فصلی درخشان را در اصفهان  همراه بود. 
گذراند و با دو جام با سر و صدایی بیشتر از قبل 
و با عنوان بهترین گلر ایران به استقلال برگشت.

  لیگ دهم 
  کوچ دست جمعی آبی ها 

اصفهان در لیگ دهم بمباران شد. دومین سال 
حضور قلعه نویی در سپاهان با کوچ دسته جمعی 
بود.  همراه  اصفهان  به  استقلال  ستاره های 
بازیکنان استقلال در کمال ناباوری رفتن را به 
ماندن ترجیح می دادند و با رفتنشان یکی پس از 
دیگری بمب های نقل و انتقالاتی را می ترکاندند. 
بتوان  را  حیدری  شاید خسرو  میان  این  در 
شاه ماهی نقل و انتقالات دانست. بازیکنی که 
آنقدر در جناح راست استقلال جا افتاده بود که 
گویا از روز اول باشگاه حضور داشته و قرار است 
تا روز ازل هم باشد. خسرو حیدری اما همراه 
قلعه نویی به اصفهان رفت تا بمبی منفجر شود 

که صدایش از اصفهان تا تهران بیاید.

  لیگ یازدهم 
  ملی پوشان آبی پوش می شوند 

تیم کهکشانی استقلال در لیگ یازدهم آنقدر 
ستاره داشت که شاید جذب یک ستاره خیلی 
هم به چشم نیاید. اما وقتی آن ستاره آندرانیک 
تیموریان باشد اوضاع فرق می کند. بازیکنی 

که حضور او می تواند معادله قهرمانی را تغییر 
دهد. به همین دلیل شاه ماهی لیگ یازدهم 
را در میان تمام بازیکنانی که جا به جا شدند 
و تمام ستاره هایی که استقلال داشت، آندو 
دانست. او که بعد از بازگشت از انگلیس راهی 
تراکتورسازی شده و ماه های خوبی را در این تیم 
پشت سرگذاشته بود به جمع آبی ها پیوست. 
استقلال با حضور او و دیگر ستاره هایش شروع 
خوبی داشت. داستان شیرین استقلال اما بعد 
از جدایی مجیدی و مصدومیت تیموریان و 
جباری پایان خوشی پیدا نکرد و بمب آبی ها 

نتوانست به جام منتهی شود.

  لیگ دوازدهم 
  جواد لالیگایی

جواد نکونام زمانی که در اسپانیا بود بارها در 
مصاحبه هایش گفته بود روزی به ایران برمی گردد 
تا با تیم محبوبش خداحافظی کند. او نامی از این 
تیم محبوب نبرده بود و همه به دنبال این بودند 
تا بدانند منظور او استقلال است یا پرسپولیس. 
البته اطرافیان نکونام و کسانی که با او آشنا بودند 
استقلال  که  می دانستند  را  سوال  این  جواب 
مقصد نکونام خواهد بود. زمانی که نکونام قرار بود 
به ایران برگردد با توجه به مبلغ بالای رضایت نامه 
او این که این انتقال انجام شود کمی عجیب به 
نظر می رسید اما در نهایت استقلال متمول آن 
روزها از پس این کار هم برآمد. حضور شماره ۶ 
بمب نقل و انتقالاتی لیگ دوازدهم بود و در پایان 
سال جام قهرمانی را هم بالای سر برد تا یک بمب 

شیرین برای هواداران آبی باشد.

  لیگ سیزدهم 
  ماجرای علی کریمی و تراکتور 

و  بود  شده  تراکتور  راهی  انصاری فرد  کریم 

زرد  استقلال،  ترک  با  هم  جباری  مجتبی 
سپاهان را به تن کرد. ولی در فصلی که علی 
قطعا  کرد،  بازی  تراکتورسازی  برای  کریمی 
ثبت  او  نام  به  فصل  نقل وانتقال  مهم ترین 

می شود.

  لیگ چهاردهم 
  یاغی به استقلال بازگشت! 

استقلال، سپاهان، تراکتور و حتی پرسپولیس 
همه  در صدر  اما  داشتند.  نامی  خرید  چند 
خریدها بازگشت جاسم کرار به استقلال حضور 

داشت که با سر و صدای زیادی همراه بود.

  لیگ پانزدهم 
  دوران ادامه دار سربازی! 

استقلال  به  رحمتی  مهدی  بازگشت 
می توانست مهم ترین نقل وانتقال فصل باشد. 
بلند  استقلال  روی دست  تراکتوری ها  ولی 
شدند و سروش رفیعی را خریدند. سروش 
برای خدمت سربازی به تراکتور رفته بود، ولی 
کسی انتظار حضور او در تبریز را نداشت و 
بیشترین سر و صدا با انتقال رفیعی به تبریز 

بلند شد.

  لیگ شانزدهم 
   جنگ استقلال و پرسپولیس 

استقلال،  نیمکت  روی  منصوریان  حضور  با 
موجی از امید در دل هواداران این تیم زنده 
شد. منصوریان هم برای بستن تیمی در حد 
قهرمانی، تلاش زیادی کرد و حتی با حضورش 
در تمرین تیم ملی، این شائبه به وجود آمد که 
قصد راضی کردن ملی پوش ها را دارد. ولی در 
نهایت علیرضا بیرانوندی که شایعه استقلالی 
بودنش در آن روزها مطرح شده بود، پرسپولیس 

را انتخاب کرد تا مهم ترین نقل وانتقال فصل را به 
خودش اختصاص دهد. البته پرسپولیس چند 
خرید خوب دیگر مانند وحید امیری و جلال 
حسینی هم داشت و تراکتور هم با خرید ادینیو 

و کرار سبد خرید نقل وانتقالاتش را پر کرد.

  لیگ هفدهم 
  پنجره باز استقلال و منشای

   پرسپولیسی 
یکی از پر سر و صداترین نقل وانتقالات چند 
فصل اخیر در شروع لیگ هفدهم صورت گرفته 
بود. فصلی که پنجره بسته استقلال باز شد و 
منصوریان با خرید جپاروف، پژمان منتظری، 
مجتبی  چشمی،  روزبه  بیت سعید،  حسن 
جباری و مهدی قائدی سر و صدای زیاد بلند 
کرد. در ادامه هم داریوش شجاعیان آبی پوش 
شد و همه نگاه ها را جلب کرد. ولی در آن فصل 
پرسپولیس توانست سومین گلزن فصل قبل 
لیگ برتر را جذب کند و گادوین منشا بعد از 

زدن ۱۵ گل، پرسپولیسی شد.

  لیگ هجدهم 
  کاپیتان محبوب کی روش در تبریز 

در فصلی که استقلال با سر و صدای زیادی 
و  خرید  را  کریمی  علی  و  تبریزی  مرتضی 
پرسپولیس هم چند ستاره جذب کرد، زنوزی 
تبریز  به سمتی جز  نگاهی  نداد هیچ  اجازه 
معطوف شود. مالک تراکتور سه بمب ترکاند 
و سه کاپیتان نخست تیم ملی را خرید. البته 
شجاعی و حاج صفی سابقه بازی در لیگ ایران 
را داشتند، ولی کسی انتظارش را نداشت که 
اشکان دژاگه به لیگ برتر بیاید. ولی اشکان 
راهی تراکتور شد و شاه ماهی نقل  و انتقالات در 

تبریز شکار شد.

جا به جایی های غول آسای تاریخ لیگ برتر )۲(؛

از کوچ آبی ها تا کاپیتان محبوب کی روش

جعفرخان برسر دوراهي؛
حکم انصاري فرد

وجاهت قانوني ندارد!
ورزش  وزیر  که  قبول  این 
باشگاه  مجمع  رئیس 
این  و  است  پرسپولیس 
پذیرفتني که محمد حسن 
او به  انصاري فرد به دستور 
عنوان مدیر عامل این باشگاه 
که  سوالي  اما  شد.  منصوب 
مطرح است، وجاهت قانوني 

حکم مدیرعاملي وی است!
طبق اساسنامه باشگاه پرسپولیس مدیرعامل باید به انتخاب 
اعضاي هیات مدیره و البته به تایید رئیس هیات مدیره و 
یا نایب رئیس برسد! در روز ابلاغ حکم مدیرعامل، رئیس 
هیات مدیره و نایب رئیس غیبت داشتند! اکنون به لحاظ 
حکم  آیا  داشت؟  خواهد  تعبیري  چه  حکم  این  قانوني 
مدیرعاملي انصاري فرد به تایید و تصویب آن ها رسیده 
است که انصاري فرد ضمن حضور در شهرداري  با طلبکاران 

باشگاه هم جلسه مي گذارد؟
و  شد  خواهد  دستگردان  بالاخره  جلسه  صورت  اینکه 
مدیرعاملي انصاري فرد قانوني مي شود، حرفي در آن نیست. 
اما اینکه جعفر خان کاشاني به چه قیمتي تن به تایید این 
مصوبه بدهد بحث اصلی ماست! موضوعی که اشاره کردیم 
از جمله سوالاتي است که اکنون ایشان را بر سر دوراهي قرار 
داده است. زیرا در روز صدور حکم نه او حضور داشته و نه 
مهدي محمد نبي! طبیعي است نه جعفر خان به عنوان یک 
دیپلمات که رویکرد قانونمداري دارد زیر بار خواهد رفت و نه 

مهدي محمد نبي.
قاعده کار هم همین است. زیرا وقتي تصمیم به این مهمي 
بدون نظر اعضاي هیات مدیره به ویژه رئیس هیات  مدیره 
اتخاذ مي گردد، به منطور صیانت از جایگاه و منزلت هیات 
مدیره نه نبي باید زیر بار این مداخله گري برود و نه جعفر 

خان کاشانی...!
منکر اینکه در همین چند روز  فشار زیادي بر آن ها وارد شده 
تا مصوبه را امضاء نمایند، نیستم؛ اما یقین دارم همان قدر که 
مهدي محمدنبي با پیشینه فوق العاده موثر مدیریتي، طي 
قریب سه دهه در ارکان مختلف فوتبال شایسته ترین فرد براي 
تصدي مدیرعاملي به شمار مي رفت، اکنون در سخت ترین 

شرایط تصمیم گیري  قرار گرفته است!
آقاي کاشاني هم  که یک فوتبالي تمام عیار است، با آن 
که در آن جلسه غیبت داشت )!( لیکن رجاء واثق دارد که 
نباید صورت جلسه را تایید کند؛ اما کسوت محمد حسن و 
ایضا گروهي از پیشکسوتان که به حمایت معنا دار و موقتي 
از او مبادرت کرده اند تا امتیاز بگیرند، عملا جعفر خان را 
بر سر دو راهي احساس و منطق قرار داده است. دوراهي 

عاطفه و قانون!
در واقع ماجراي تصمیم گیري جعفر خان! شبیه فیلم هاي 
هندي شده، مثل فیلم »قانون«! با قانون شکني جدال کند یا 
دنبال اجراي قانون باشد؟ او یک دیپلمات است که سخت تر 
از این شرایط را تجربه کرده است. تجربه اي که نباید نشان از 
مماشات داشته باشد. کلید معما دست طرفداران است. تایید 

صورت جلسه و سپس استعفاء...!
پرسپولیس سه سال پي  این که  و  باره  این  در  تاریخ 
امر  را تحت  اخیر خود  دوران ۲۰ سال  بهترین  درپي 
مدیریت او با افتخار سپري کرد و یک روز به یاد ماندني 
و با شکوه و تکرار نشدني را در طول تاریخ فوتبال ایران 
در فینال آسیا در آزادي به یادگار گذاشت )!( قضاوت 

خوبي خواهد داشت.
مردم پنجره بسته و آن فینال باشکوه و سه هت تریک قهرمانی 

را فراموش نمي کنند.

قلندر

محمدحسین سیفی - در فصل داغ نقل  و انتقالات معمولا جا به جایی ستاره ها حسابی جلب توجه می کند. در همین فصل با وجود اینکه نسبت به سال های قبل شاه 
 ماهی های کمتری تغییر تیم دادند، ولی مهدی رحمتی به پدیده رفت و وحید امیری به پرسپولیس برگشت. رشید مظاهری، تراکتوری شد؛ سپاهان محمدرضا حسینی 

را خرید و سه سرباز ذوب آهن هم به تیم شان برگشتند. در فصل های گذشته ولی معمولا یک جا به جایی که برجسته تر از بقیه بود صورت می گرفت.
به همین دلیل، در فاصله ای که لیگ تعطیل شده است بد نیست نگاهی بیندازیم به »جا به جایی های غول آسای« تاریخ لیگ برتر فوتبال ایران. در قسمت اول این 

بررسی از دوره اول لیگ برتر تا دوره نهم را بررسی کردیم و امروز قصد داریم که به ادامه این لیست نگاهی بیندازیم.

مجید سعیدی


